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4- IMPULS I CONTROL DE 

L'ACCIÓ POLÍTICA DEL GOVERN 

4.4.2 Respostes escrites 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Pere López Agràs, president 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 16 de desembre del 2020, relatives a la 

regularització de la transferència de Govern als 

comuns corresponent a l’exercici 2017, i publicades 

en el Butlletí del Consell General número 112/2020, 

del 23 de desembre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 8 de març del 2021 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Ministeri de Finances  

Resposta escrita del Govern a les 

preguntes, (Ref. Núm. 1050) 

Resposta escrita del Govern a les preguntes, 

amb referència núm. 1050, presentades pel 

M. I. Sr. Pere López Agràs, president del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de data 16 de desembre del 2020, 

relatives a les transferències del Govern als 

comuns. 

Motivació:  

Vist que el Govern a dia d’avui encara no ha transferit 

la totalitat de les transferències de l’any 2017 als 

Comuns, per un import aproximat de 7.400.000 

euros. 

Es formulen les preguntes següents: 

- Quin és l’import que queda pendent de 

regularitzar de les transferències del Govern als 

Comuns corresponents a l’exercici 2017? 

- Quins són els motius que han dut al Govern a no 

regularitzar aquestes transferències pràcticament 

tres anys desprès? 

Resposta 

Quin és l’import que queda pendent de regularitzar 

de les transferències del Govern als Comuns 

corresponents a l’exercici 2017? 

No podem compartir la motivació mateixa de la 

pregunta presentada pel conseller socialdemòcrata, 

atès que sí que s’ha transferit la totalitat de les 

transferències de l’any 2017 als comuns. Així doncs, 

la resposta a la pregunta plantejada és que no hi cap 

import pendent de regularitzar de les transferències 

del Govern als comuns corresponents a l’exercici del 

2017. 

Tanmateix, i tot i que ja vam poder debatre aquesta 

qüestió el 14 de gener passat en sessió del Consell 

General de control al Govern, repassarem el context 

de les transferències als comuns de l’exercici del 2017. 

El 2014 es va arribar a un acord polític entre els 

comuns i el Govern per congelar les transferències per 

als exercicis pressupostaris del 2015 i el 2016 amb un 

import de 54,6 M€. Aquest acord es va veure plasmat 

en el punt 2 de l’article 1 de les lleis 7/2015 i 2/2016, 

del pressupost dels exercicis del 2015 i el 2016, 

respectivament. El 2017, tot i el renovat acord entre 

el Govern i els comuns per mantenir congelades les 

transferències, la manca dels suports polítics 

necessaris per aprovar una llei qualificada al Consell 

General va fer que s’hagués de retornar al que està 

establert a la Llei qualificada de transferències als 

comuns, del 4 de novembre de 1993. 

En l’article 3.1, aquesta Llei explicita: 

“1. L’import a transferir cada exercici serà el resultat 

d’aplicar el percentatge del 18% sobre els ingressos 

tributaris ajustats, liquidats i imputables 

comptablement al Pressupost de l’Administració 

general, efectivament realitzats en l’exercici 

immediatament anterior.” 

Així doncs, considerant els ingressos imputables a 

l’Administració general efectivament liquidats en 

l’exercici del 2016, és a dir cobrats, s’obté un import 

de 345.274.925,30 €. Si hi apliquem el 18% com està 

previst en la Llei del 4 de novembre de 1993, l’import 

de les transferències als comuns per a l’exercici del 

2017 ha de ser de 62.149.486,55 €. 

Aquest import es va fer efectiu de la manera següent: 
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- El 2017 es va fer efectiva una primera transferència 

de 54,6 M€. 

- El 2018 el Consell General, a proposta del Govern, 

va aprovar la Llei 28/2018, de suplement de crèdit 

per fer front a la regularització de les transferències 

als comuns per a l’exercici del 2017, amb un import 

de 7.549.486,55 €. 

- Aquest import es va transferir als comuns el 29 de 

gener del 2019. 

Així doncs, com ja hem remarcat, no queda cap 

import per regularitzar de les transferències als 

comuns corresponents a l’exercici del 2017. 

Finalment, també és important destacar que la 

interpretació de l’article 3.1 de la Llei, considerant 

que els ingressos liquidats efectivament realitzats 

corresponen als ingressos cobrats, no hauria de 

generar controvèrsia. En aquest sentit, a part de ser la 

interpretació del Govern i de la Intervenció General, 

també ha rebut el vistiplau del Tribunal de Comptes, 

com queda palès en la pàgina 4 de l’informe 6/2018 

(informe del Tribunal de Comptes sobre les 

liquidacions anuals de les despeses efectuades pels 

comuns amb càrrec a les transferències rebudes per 

l’Administració general l’exercici 2017). 

Efectivament, en aquesta pàgina s’identifica que 

l’import que queda pendent de transferir als comuns 

per a l’exercici del 2017 és de 7.549.486,55 €, 

transferència que es va fer efectiva el 29 de gener del 

2019. 

Aquest mateix criteri també ha estat el que s’havia 

aplicat abans de la congelació de les transferències 

acordades el 2014, sense que això suscités cap tipus 

de controvèrsia per part dels comuns. 

Quins són els motius que han dut al Govern a no 

regularitzar aquestes transferències pràcticament 

tres anys desprès? 

En no quedar cap import per regularitzar, aquesta 

pregunta ja no té sentit. 

Andorra la Vella, 8 de març del 2021 

Èric Jover Comas  

Ministre de Finances i portaveu 

5- ALTRA INFORMACIÓ 

5.2 Convocatòries 

Avís 

El proper dia 16 de març del 2021, dimarts, a les 

16.00h, se celebrarà a la sala de reunions públiques de 

la planta -3 del nou edifici del Consell General, una 

sessió informativa pública del M. I. Sr. Joan Martínez 

Benazet, ministre de Salut, davant de la Comissió 

Legislativa de Sanitat, amb l’ordre del dia següent: 

PUNT ÚNIC: Compareixença del M. I. Sr. Joan 

Martínez Benazet, ministre de Salut, amb la finalitat 

de poder tractar el seguiment de la situació actual de 

la crisi d’emergència sanitària causada per la 

pandèmia del SARS-CoV-2. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 5 de març del 2021 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 
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